

## Содержание

1. Вступление . . . . .	9
2. География на стыке тысячелетий . . . . .	21
3. Петербург — мировой географический центр . . . . .	49
4. Размышления . . . . .	65
5. Размышления и воспоминания . . . . .	82
6. Избранные труды преподавателей и выпускников факультета . . . . .	130
7. Еще немного о факультете в прошлом . . . . .	155
8. Заключение . . . . .	202
Литература о факультете и отдельных преподавателях . . . . .	219
<b>Приложение 1</b>	
Немного об Институте в период Великой Отечественной войны (глазами и ушами 4–6-летнего автора с дополнениями) . . . . .	221
<b>Приложение 2</b>	
Коллеги из других учреждений, отдавшие мне свои знания, которые пригодились для работы в Университете . . . . .	227
<b>Приложение 3</b>	
Один из ключевых вопросов географии: было ли оледенение? . . . . .	249
<b>Приложение 4</b>	
Вопросы по географии как науке и по географическому краеведению . . . . .	269
Послесловие . . . . .	274
Источники рисунков . . . . .	278

## Content

1. Entry . . . . .	9
2. Geography at the turn of the Millennium . . . . .	21
3. St. Petersburg — the world geographical center . . . . .	49
4. Musings . . . . .	65
5. Reflections and memories . . . . .	82
6. Selected works of teachers and graduates of the faculty . . . . .	130
7. A little more about the faculty in the past . . . . .	155
8. Conclusion . . . . .	202
Literature about the faculty and individual teachers Sources of drawings . . . . .	219
<b>Annex 1</b>	
The Herzen state pedagogical University (now the RGPU) in world war II (the eyes and ears of 4–6-year-old author with additions) . . . . .	221
<b>Annex 2</b>	
Colleagues from other institutions, who gave me their knowledge, which was useful for work at the University . . . . .	227
<b>Annex 3</b>	
One of the key questions of geography is whether there was glaciation . . . . .	249
<b>Annex 4</b>	
Questions to students of geographical and local lore character on the content of the book . . . . .	269
Afterword . . . . .	274
Sources of drawings . . . . .	278